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DELIA VOICU: Te atrul N atio nal din Cluj o fe rea, la sfârşitul stagiunii trecute ,  o 
imagine dezolantă: tensiuni În trupă, spe ctaco le mo deste ,  texte de slabă calitate , 
multe re luări. Ce aţi re uşit să Îndreptaţi În ce le câte va luni de când sunte ţi dire ctor? 
ION VARTIC: Teatru l  se afla ,  la ven i rea mea, într-o s ituaţie destul de gravă. În 
pr imul  rând ,  din cauza l ipsei de repertori u .  E greu să-I refac i .  Nu se poate reforma 
o inst ituţ ie de acest tip cu  uşur i nţa cu care reformez i ,  de  exemp l u ,  o revistă 
l iterară sau o ed itură. Acolo rezu ltate le apar mult  mai repede .  Situaţia ne e îngreu
nată ş i  de absenţa une i  l eg is laţ i i  moderne, fără de care nu se poate real iza mai 
n im ic .  Pr in plecarea câtorva actori s-au dezmemb rat şapte-opt spectacole .  Cu 
greu am putut re l u a  doar două d i ntre e le .  Mai avem,  în continuare, prob leme 
legate de trupă: sunt  prea mulţ i  actori t ineri ,  neformaţi încă, dar  ş i  mulţi actori pen
sionar i ,  angajaţi prin cumu l .  Este , în sch imb,  deficitară, partea med iană a echipei  
art ist ice.  Actori i  de vârstă mij loc ie sunt 
ce i  m a i  so l i c i taţ i ,  u n i i  d i ntre e i  fac 
naveta între C l uj ş i  Bucureşti . . .  
D.V.: Re uşiţi, În condiţiile ace stea, să-i 
re aduce ţi pe spe ctatori la teatru si, mai 
ale s, să re aduce ţi e lita inte le ctuală 
clujeană, care Îl cam părăsise ? 
I.V.: Pot spune că el ita clujeană s-a întors 
la noi . Nu ştiu dacă am câştigat-o. Cred 
că încă nu este convinsă. Dar a rev.enit 
ş i ,  într-un fel ,  ne cred itează. Sper să 
răspundem orizontulu i  ei de asteptare. 
În ult im i i  an i ,  d in  motivele cu�oscute, 
teatru l  p ierduse acest publ ic .  
O. V.: Au existat, to tuşi, şi câte va specta
co le importante ,  ca " V isul une i nopţi de 
vară" În regia lui V icto r  Ioan Frunză - o 
creaţie de succes, dar şi costisitoare 
to to dată. Vă  pute ţi permite să renunţaţi, 
pur şi simplu, la asemenea pro ducţii? 
I.V.: Frunză ar fi reluat V isul une i nopţi 
de vară, dar ar fi trebuit  să în locu iască 
patru actori , ceea ce însemna, de fapt, 
să-I refacă aproape în întreg ime.  
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D.V.: Sala Studio găzduie ş te ,  pe lângă reprezentatii, ş i  discutii cu spe ctato rii. 
Ce e fect are acest dialog? 
I.V. : Aş spune ,  în  pr imul rând ,  că i nteresează, fapt confi rmat la  toate întâln i r i le  de 
până acum .  Porn ind de la spectacol ,  d ialogul se poate extinde pe probleme 
cu lturale ,  dar şi socia le ,  de actual itate . Pr in redeschiderea Stud iou lu i  Euphorion 
s-a mater ial izat planul d i n  1946 al unor mari c lujeni - azi ,  socotiţ i  scri itori foarte 
importanţi (e vorba de Radu Stanca şi Ion Negoiţescu) -, care îşi doreau un teatru 
de artă, numit  "Euphorion" .  Era o tentativă utopică, ţ inând seama de condiţ i i le  
istorice de atunci . 
O. V. : Cărui tip de montări Îi e ste de stinat acest spa,tiu? 
I.V.: El a fost gând it ,  în specia l ,  pentru producţi i l e  t iner i lor artişt i - reg izori ,  actor i ,  
d ramaturg i .  Numele său,  Euphorio n, personaj u l  goethean , s imbol izează, cum 
se şt ie ,  e lanu l  c reator . . .  
D.V. : Şi dumneavo astră a,ti se mnat, Într-o vreme .  regia unor spe ctaco le .  Î n ce 
măsură co ntinua,ti, co nducând te atrul, acea expe rie n,tă? 
I.V.: Nu şt iu dacă e c h iar o conti n uare , pentru că m-am jucat de-a reg ia  acum 
vreo 15-20 de ani . Totuşi , faptul că am cunoscut d i rect aspecte ale practici i  scenice 
m-a inf luenţat în decizia de a prelua d i recţia acestei instituţ i i .  Numai cu experienţa 
de teoret ic ian al teatru lu i  aş fi rămas , precaut, în afara l u i .  
O. V. : A,ti Încre din,tat prima parte a stagiunii uno r creato are tine re : Mana Chirilă ş i  
Anca Bradu. Ce Înse amnă, pe ntru dumne avo astră, ace astă ale gere ? 
I.V. : Alegerea lor este, fără îndoială, un gest de încredere. Aici există o şcoală serioasă 
şi în domeniu l  teatru lu i ,  şcoală în care Mana Ch i r i lă  şi Anca Bradu îşi desfăşoară 
activitatea d idactică. Atât Mantaua cât ş i ,  mai nou, Po vestiri din pădurea vie neză 
reprezintă momente importante în programul nostru dar şi o şansă acordată 
actori lor, care se pot întâ ln i  pe scenă - de la cei mai noi membri a i  trupei până la 
maeştri .  Doamna S i lv ia Ghelan,  de exempl u ,  a acceptat să i ntre în Po ve stiri . . .  , 
ch iar dacă rolu l  oferit nu e de pr imă mărime (de altfe l ,  toate partitur i le piesei sunt 
de mică întindere) tocmai pentru a fi alături de coleg i ş i  pentru a s luj i  teatru l .  
D.V.: Î n ce spe ctaco le o mai pute m  admira? 
I.V. : Ştiu că va intra în d istr ibuţ ia pe care o gândeşte Vlad Mugur  pentru Hamle t. 
Cred că va re lua Came riste le .  Este , or icum,  programată des Regina Mamă, 
pentru care există , întotdeauna,  pub l ic! 
O. V.: Ce pregătiţi În continuare ?  Ce re gizori ati mai invitat? 
I.V. : Finalu l  de stag iune stă c lar sub semnul lui Vlad Mugur. E o p iatră de încercare 
decis ivă. Dacă vom conf i rma artistic ş i  vom rezista ş i  f inanciar, atunc i  domnia
sa va face ,  pe lângă Hamle t, încă u n  spectacol , f ie u n  Cehov, f ie una d i ntre 
dramele târz i i  ale l u i  I bsen , un text nejucat, până acu m ,  la no i .  Reven i rea l u i  
Vlad M u g u r  î n  teatru l  î n  care a făcut istorie ş i  î n  care a făcut o şcoală este un 
eveniment .  Urmează, în  vară, M i hai  Măn iuţ iu ,  cu  u n  t r ipt ic .  Scena mare va f i  
ocupată până în noiembrie,  când vom începe un a l t  proiect de  mare anvergu ră, 
un Goethe,  în reg ia  l u i  Beatrice B leonţ ,  cu Claudiu  B leonţ şi Marius Bodoch i .  
Dorinţa lo r  este să nu divulge,  încă, tit lu l  ales. Cred că aceste tentative reg izorale 
vor fi decisive pentru vi i torul  N aţiona lu lu i  c l ujean . 
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